
 

  
Du er indlagt med malaria eller mistanke herom, og 

du skal behandles på Infektionsmedicinsk Afdeling. 

 

Malaria er en akut febersygdom forårsaget af en 

parasit, som overføres fra menneske til menneske af 

Anopheles-myg. Disse stikker om aftenen og om 

natten og er almindelige i troperne, især tropisk 

Afrika, sjældnere i subtropiske og tempererede lande. 

 

Der er 4 malariaparasitter, der angriber mennesker: 

 

 Plasmodium falciparum 

 Plasmodium vivax 

 Plasmodium ovale 

 Plasmodium malariae. 

Førstnævnte, der er den farligste, kan medføre 

hjernemalaria og andre livstruende tilstande, de 

øvrige typer er mere godartede. Tiden, fra du er 

smittet, til sygdommen kommer i udbrud, er mindst 1 

uge og oftest få uger. Tiden, fra du er smittet, til 

symptomerne starter, kan undertiden, for de mindre 

farlige typer, være op til flere år.  

 

 

SÅDAN VISER SYGDOMMEN SIG 
 

Symptomerne kan komme gradvist med langsomt 

stigende feber og kan ligne influenza. Ofte kommer 

der dog akutte feberanfald med 1-3 dages mellemrum 

med kulderystelser, fulgt af tør varme og derefter 

svedeture. Endvidere er der tit hovedpine og 

muskelsmerter og af og til opkastninger, diarré og 

mavesmerter. 

Undersøgelse for malaria 

Diagnosen stilles ved mikroskopi af en bloddråbe, 

også kaldet en malariaudstrygning. Denne 

undersøgelse kan gentages 3 dage i træk, hvis første 

prøve er negativ. 

SÅDAN SKAL DU BEHANDLES 
 

Sygdommen behandles med medicin. Der findes flere 

malariamidler, fx Riamet, Kinin, Fansidar, Lariam, 

Malarone og Artesunate. 

 

Valget af lægemiddel er dels afhængig af de mulige 

bivirkninger, dels af malariaparasittens resistens i det 

pågældende område. Bivirkninger svinder oftest 

hurtigt efter behandlingens ophør.  

 

Udskrivelse kan ske, når du har det bedre, hvis der 

har været tale om én af de godartede former, 

eventuelt medgives medicin, og du skal henvende dig 

til egen læge ved bivirkninger. Ved Falciparum-

malaria kan du udskrives, når malariaudstrygningerne 

er negative, og du er i bedring. 

Bliver jeg helt rask igen? 

Malaria kan helbredes med den korrekte og rettidige 

medicinske behandling. 

Malaria kan komme igen 

Man er desværre ikke beskyttet efter sygdommen. 

Ved rejser til områder med malariamyg er det vigtigt 

at tage korrekt forebyggende behandling for at undgå 

ny smitte. 

Kontrol efter udskrivelse 

Ved Falciparum-malaria skal der laves ny 

malariaudstrygning efter 7 dage og 28 dage. Ved 

tilbagefald af feber inden for 3 måneder, skal du 

henvende dig til din egen læge. 
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KONTAKT OG MERE VIDEN 
 

Hvis du har spørgsmål, til det du har læst, er du 

meget velkommen til at henvende dig til personalet. 

 

 

 

 

 
Kontakt 
 
Infektionsmedicinsk Afdeling 
Tlf. 97 66 39 20 
Vi træffes bedst: 
Mandag – fredag 8.00 – 15.00 
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